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Grzegorz Starnawski, przed-
stawiciel firmy, która dostar-
cza Utex, bo tak nazywa się 
materiał, zapewnia, że jest on 
całkowicie bezpieczny, a na 
dowód pokazuje mnóstwo cer-
tyfikatów.

– Mogę zagwarantować, że 
wszystkie parametry fizyko-
-chemiczne i mechaniczne są 
dopełnione. Będzie to potwier-
dzone świadectwem jakości – 
wyjaśnia Starnawski.

Według plotek, po 
remoncie Rynek miał-
by świecić od substan-
cji radioaktywnych. 
Andrzej Karasiński, 
sekretarz miasta, mówi 
wprost: to burza 
w łyżce wody.
– Rynek będzie świecił, ale w 

ten sposób - mówi Karasiński, 
pokazując wizualizację Rynku. - 
Mam nadzieję, że właśnie takie 
oświetlenie pojawi się tu za kil-
ka tygodni i będzie to coś pięk-
nego. Wierzę, że mieszkańcom 
ten nowy Rynek się spodoba – 
mówi Karasiński.

Utex znaj-
dujący się 
pod płytą 
Rynku wy-
k o r z y s t y -
wany jest 
m.in. do 
budowy do-
mów. We-
dług produ-
centów jest 
on całkowicie bezpieczny. Jak 
zapewnia Henryk Małysz, pre-
zes Przedsiębiorstwa Remon-
tów Ulic i Mostów, materiał 
ten i jemu podobne wykorzysty-
wane są powszechnie do budo-
wy dróg. 

- Ten materiał jest znany i sto-
sowany od wielu, wielu lat. Był 
wielokrotnie badany. Wiemy 
doskonale, że jeżeli ktoś chce, 
to ze wszystkiego zrobi pro-
blem – mówi Małysz.

Wyjaśnia również dlaczego w 
pewnym okresie 
materiał był z pla-
cu budowy wywo-
żony, co stało się 
powodem kolej-
nych plotek. Utex 
na podbudowy 
wykorzystywany 
jest w stanie syp-
kim. W przypadku 
niekorzystnych 
warunków atmos-

ferycznych, czyli podczas opa-
dów zbryla się i nie nadaje do 
użycia. Dlatego materiał został 
wywieziony do wysuszenia i za-
stąpiony nowym. 
 
Pierwotnie pod płytą Rynku 

miał być zastosowany inny ma-
teriał, ostatecznie zdecydowa-
no się jednak na Utex.

– Kruszywo, które wskazano 
w projekcie wymaga dynamicz-
nego zagęszczenia. Pod płytą 
Rynku znaleźliśmy bardzo dużo 
elementów zabytkowych. Więk-
szość z nich zabrano już do 
muzeum, jednak zostały mury 
fundamentowe, bruki i inne 
elementy architektoniczne. Po 
prostu baliśmy się żeby ich 
nie zniszczyć podczas ubijania. 
Dlatego należało zmienić  tech-
nologię. Zdecydowaliśmy się 
na Utex, który zagęszczenia nie 

wymaga - mówi Ewa Przybył, 
autorka projektu.

Remont Rynku ma 
zakończyć się jeszcze 
w listopadzie. 
Wszystko zależy oczywiście 
od pogody. W harmonogramie 
prac występuje niewielkie opóź-
nienie, gdyż archeolodzy praco-
wali nieco dłużej niż zakładano. 
Praca ta jednak się opłaciła. 
Znaleziono bowiem wiele cen-
nych rzeczy.

- Nawet się nie spodziewali-

śmy, że znajdziemy taką ilość 
zabytków metalowych, mamy 
ich ponad 2 tysiące. Są to na 
przykład: monety, topory, ostro-
gi – informuje Monika Michnik 
z Działu Archeologii gliwickie-
go Muzeum.

Największym odkryciem jest 
jednak studnia, która zostanie 
podświetlona. Bez obaw, świe-
cił nie będzie jednak Utex, a 
specjalne lampy - zapewniają 
urzędnicy. 

Łukasz Fedorczyk
Nina Drzewiecka

Radioaktywny Rynek? To plotki - zapewniają wykonawcy i urzędnicy

Na Rynku zaświecą 
tylko lampy
Remont Rynku trwa w najlepsze i zgodnie z planem ma zakończyć 
się jeszcze w tym roku. Kilkanaście dni temu w mieście zaczęło hu-
czeć od plotek, że materiał, który wykorzystano na podbudowę pod 
płytą Rynku jest niebezpieczny. Sprawą zainteresowały się media.


